
Distrikt 1

Referat af møde i Sundhedsudvalget 27. juni 2024 kl. 10.30
i Regionshuset, Niels Bohrs Vej, 9220 Aalborg Øst.

Tilstede: Karen Marie Dencker, Torben Pedersen, Irma Thomsen, Lisbeth Dørum, Peter Møller Jensen 
og Birgitte B. Christensen.
I mødet med Mads Duedahl deltog formand for Distrikt 1 Jørgen Møller Larsen

1. Godkendelse af referat fra møde den 2. april 
2024

Godkendt uden bemærkninger

2. Godkendelse af dagsorden Ingen bemærkninger

3. Forberedelse og møde med Mads Duedahl 
kl. 12.30. Der er sendt følgende spørgsmål:

1. Status NAU – byggeproblemer og 
ibrugtagning – er der lys forude?

2. Besparelser – hvad kan 
ældremedicinske patienter 
forvente?

3. Planer for teknologiske og digitale 
løsninger under hensyntagen til 
den enkelte patient?

4. Hvordan ser det ud med 
dækningen med geriatriske læger 
nu og fremadrettet?

5. Patienters adgang til 
behandlingsredskaber og 
hjælpemidler – samme typer i 
region og kommuner? 

6. Samarbejde mellem region og 
kommuner om udskrivelser/ 
genindlæggelser udenfor Aalborg 
Kommune?

7. Hvordan oplever regionen at 
klyngesamarbejdet fungerer?

8. Regionens forventninger til 
civilsamfundets indsats på 
sundhedsområdet. Hvilke 
”opgaver” kan varetages af 
frivillige?

Der var afsat en time til mødet, der var 
puttet ind i en meget stram 
mødekalender for Mads Duedahl (MD). 
Det var især spørgsmålene 1,2,4 og 7, der 
blev drøftet/ kommenteret. MD skulle 
videre til dimission med 100 læger på 
Aalborg Universitetshospital efter mødet.

Karen Marie bød velkommen og 
kommenterede de mange udfordringer 
for sundhedsvæsenet i Region 
Nordjylland. Mads Duedahl (MD)indledte 
med at kommentere 
strukturkommissionens rapport. Særligt 
bekymring for mulige konsekvenser 
såfremt Region Nordjylland ikke forbliver 
selvstændig region, hvilket han også har 
udtalt i medierne.

Fra mødet skal desuden fremhæves 
følgende: 
MD udtrykte lettelse over, at Indenrigs- og 
Sundhedsministeriet har givet region 
Nordjylland mulighed for at låne penge til 
at dække budgetoverskridelse af Nyt 



Aalborg Universitetshospital.
Steno Diabetes center tages i brug 
september 2024. Resten forhåbentlig om 
2 år.
Regionen havde overstået stor 
sparerunde på 300 mio.kr. Stigende 
medicinudgifter har været et 
kæmpeproblem. Den nye aftale med 
staten giver fremadrettet bedre mulighed 
for at øge antallet af behandlinger.
Region og ÆldreSagen enige om, at det er 
ønskeligt, at tilskud til kommunerne som 
følge af stigning i antallet af ældre 
øremærkes til ældreområdet.
Specielt fokus på, at der gives økonomiske 
ressourcer til akutpladser – og at der 
udstedes landsdækkende retningslinjer 
for akutpladser.
MD redegjorde for uligheden i 
sundhedsvæsenet – der mangler 
sundhedspersonale og –ikke kun læger – i 
de områder, hvor der bor mange ældre.
Regionen støtter, at optaget på 
lægeuddannelsen øges. Bekymring for 
mangel på SOSU-personale fremadrettet.
Vedrørende antal geriatere – ca. 225 i DK i 
2025. I 2045 håber man at nå 500.
Til slut inviterede Karen Marie Mads 
Duedahl til Ældre Sagens 
nytårskur/sundhedskur 6. januar 2025.

4 Opfølgning fra møde med Mads Duedahl Stor tilfredshed med mødet med Mads 
Duedahl, der svarede beredvilligt på alle 
spørgsmål (langt mere end ovenfor 
anført). 
Ældre Sagen vil arbejde for at øget tilskud 
til kommunerne som følge af stigningen i 
antallet af ældre skal øremærkes til 
ældreområdet. Specielt fokus på at der 
gives økonomiske ressourcer til 
akutpladser – og at der udstedes 
landsdækkende retningslinjer for 
akutpladser.

5 Gensidig orientering 1. Ikke noget fra PIU.



1. PIU
2. Ældre Sagens konsulenter
3. SUU-medlemmer
4. Formand

2. Ikke til stede
3.Irma Thomsen havde været i personlig 
kontakt med øjenafdelingen i Thisted. Der 
var lang ventetid på grå stær operationer. 
Sidste år var 1000 operationer, men i 
2024 måtte de kun foretage 200 som 
følge af besparelser.
Torben medbragte Danske Regioners 
oversigt over ventetider – øjenlægehjælp   
ca. 32 uger svarende til landsgennemsnit.
Psykiatri 140 ugers ventetid – unge under 
22 år har vist fortrinsret. Gerontopsykiatri 
skal måske have større bevågenhed.
Birgitte berettede om stor tilfredshed med 
tryghedsboliger ved siden af plejehjem. 
Der er ikke visitation, fællesarealer hvor 
Røde Kors og Ældre Sagen er opfordret til 
at stå for arrangementer og mulighed for 
at spise på plejecenter.
Birgitte havde deltaget i kursus omdata til 
lokal interessevaretagelse. Der er 2 
datasystemer KÆLD (Kommunetal om 
Ældre i Danmark) og Kommuneguiden. 
Kommuneguiden åbner først senere for 
lokalafdelinger. Krævende, men god hjælp 
fra samfundsanalyse (Marie Højsleth)

4.Karen Marie havde deltaget i 
Ældrepolitisk Temadag i Aabybro. 
Velbesøgt – Ca. 50 deltagere– god 
information.

Hun var bekymret over, at ingen 
kommuner i Nordjylland kunne afse 
ressourcer til at indgå i et samarbejde 
med Aalborg Universitetshospital om 
patienter, der har været indlagt med 
hoftebrud. Projektet har kørt i regi af 
Sygehus Sønderjylland i samarbejde med 
fire kommuner: ”Kom trygt hjem” 
Projektet har vist en halvering af antal 
genindlæggelser og antal dødsfald.

6 Status og videre planlægning af temadag 23. 
september for alle koordinationsudvalg.

1. Program blev fremlagt og godkendt.

https://sygehussonderjylland.dk/afdelinger-og-afsnit/o/ortopaedkirurgi/patientvejledninger/kom-trygt-hjem/om-kom-trygt-hjem


1. Torben F og Karen Marie laver 
udkast til program.

2. Stillingtagen til en henvendelse 
fra Mogens Nielsen IT- udvalg: 
Vil gerne lave samarbejde om 
temadag i september 
omhandlende sundhedsapp.

Målgruppen blev udvidet til 
koordinationsudvalg og lokalbestyrelser 
med interesse for sundhedsområdet.

Invitationen udsendes medio august.

Lisbeth melder afbud.

Fokus på hvilken lovgivning der gælder for 
de kommunale sundhedsydelser.

2. Vi vil gerne ved senere lejlighed 
samarbejde med IT-udvalg om temadag, 
men sundhedsapps passer ikke ind i 
aktuelle temadag.

7 Status og videre planlægning af sundhedskur 6. 
januar 2025.

Sundhedskurens emne er: Den ældre 
medicinske patient.
De overordnede tanker og initiativer blev 
fremlagt, herunder, at der blandt 
deltagere og oplægsholdere tænkes at 
være politikere fra regering/ folketing, 
region og kommune samt indlæg fra 
patient/ pårørende.
Oplæg efterfølges af debat med 
spørgsmål fra salen.

Der er søgt samarbejde med moderator, 
TV2 Nord og anslået et buget i omegnen 
af 50.000,-

Sundhedskuren tænkes som en forløber 
for et vælgermøde som optakt til 
regionsrådsvalg i 2025 i et samarbejde 
med distriktsledelsen.

Ovenstående er forelagt distriktets 
Forretningsudvalg af Torben Færk, der 
arbejder videre i samarbejde med Torben 
P.

8 Udkast til årshjul til hjemmeside SUU Karen Marie overtager opgaven.

9. Nyt fra sundhedsklyngerne Torben har fremsendt materiale fra 
Sundhedsklynge Syds Fremtidsværksted. 



Også drøftelse af klyngens projekt med 
virtuel undervisning i øjendrypning, 
blodtryksmåling og på sætning af 
kompressionsstrømper. Ældre Sagen går 
ind for, at det skal være frivilligt at deltage 
i.

10
.

Næste udvalgsmøde 26. august 26. august kl. 9 -11 i Ældre Sagens lokaler  
på Torvet i Nørresundby.

11
.

Eventuelt Intet


